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Tisková zpráva: Lukašenko má obavy z Číny a Blinken
míří do Střední Asie

tass.com/pressreview/1582411

Běloruský prezident Alexandr Lukašenko

© Michail Metzel/POOL/TASS

MOSKVA, 28. února /TASS/. Běloruský prezident Alexandr

Lukašenko zahajuje svou třídenní návštěvu Číny, zatímco americký

ministr zahraničí Antony Blinken se vydává na turné po střední Asii a

dohoda o vývozu obilí bude pravděpodobně prodloužena. Tyto

příběhy ovládly úterní titulky novin po celém Rusku.

Izvestija: Jaké problémy se běloruský vůdce snaží v Číně nastolit

Běloruský prezident Alexandr Lukašenko zahajuje svou třídenní

návštěvu Číny 28. února. Experti dotazovaní Izvestija se domnívají,

že běloruský vůdce bude usilovat o posílení vazeb s Pekingem a může

také vyjádřit podporu čínskému postoji k ukrajinskému konfliktu.

https://tass.com/pressreview/1582411
https://iz.ru/1475982/nataliia-portiakova/vizitnaia-karta-kakie-voprosy-lukashenko-mozhet-podniat-na-peregovorakh-v-kitae
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"Stejně jako Rusko se obracíme na východ a považujeme Čínu, Indii a

další euroasijské země za naše klíčové trhy. V tomto ohledu musíme

posílit logistické vazby a zavést systém uznávání technických

certifikátů a výrobních norem. A rozhodně potřebujeme Věřím, že

prezident projedná celou škálu těchto otázek, pokud jde o

ekonomiku," řekl předseda Stálé komise pro zahraniční věci při

běloruské Sněmovně reprezentantů Andrey Savinykh.

Podle zástupce ředitele Institutu pro studium globálního vládnutí při

Šanghajských institutech pro mezinárodní studia Zhao Longa bude

jedním z cílů návštěvy zajistit čínskou podporu pro vstup Minsku do

Šanghajské organizace pro spolupráci (SCO) a do mechanismu

spolupráce BRICS.

Zpráva o Lukašenkově návštěvě přišla poté, co Čína zveřejnila

dokument o situaci na Ukrajině. Experti upozorňují, že Bělorusko

může vyjádřit podporu pekingské vizi řešení ukrajinské krize.

"Zaměřujeme se na územní celistvost a víme, že Bělorusko dosud

právně neuznalo ani Krym, natož nové ruské regiony. Lukašenko by

tento plán mohl podpořit, zvláště když Rusko se mu nebrání," docent

Dálného východu. Univerzitní oddělení mezinárodních vztahů

poznamenal Artyom Lukin.

Zhao Long zase řekl, že Čína a Bělorusko si vzájemně hlídají způsoby,

jak usnadnit příměří a obnovení rozhovorů, takže návštěva by mohla

tento konsenzus posílit.

Rossijskaja Gazeta: Proč Rusko potřebuje prodloužit dohodu o
obilí

Aktivní jednání o prodloužení dohody o obilí, která vyprší 18. března,

by měla začít tento týden. Organizace spojených národů a Turecko

požadovaly od Západu pevné záruky, pokud jde o přístup ruských

zemědělských produktů a minerálních hnojiv na globální trh. Rusko

dosud nemělo prospěch z iniciativy pro obilí v Černém moři, uvedli

experti v rozhovoru pro Rossijskaja Gazeta.

https://rg.ru/2023/02/27/zerno-istiny.html
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Ruští vývozci obilí se naučili pracovat pod skrytými sankcemi, i když

problémy přetrvávají, řekl předseda Ruské unie vývozců obilí Eduard

Zernin s poukazem na problémy s platbami a nedostatek lodí.

Hlavními příjemci obchodu s obilím jsou Ukrajina a Evropa,

zdůraznil generální ředitel analytické společnosti ProZerno Vladimir

Petrichenko. Překážky ruského vývozu obilí stále existují. Ukrajinské

obilí se prodává levněji, což tlačí ceny ruského obilí dolů, vysvětlil.

Klíčovým odběratelem ukrajinského obilí se místo zemí v nouzi stala

Evropská unie. Ještě dramatičtější je situace s ruskými dodávkami

minerálních hnojiv. Jejich vývoz klesl v roce 2022 o 15 %, zatímco

výrobní náklady v EU v důsledku energetické krize prudce vzrostly. V

tomto případě nejvíce trpí země v nouzi.

Mezitím generální ředitel Institutu pro studie zemědělského trhu

Dmitrij Rylko věří, že dohoda o obilí bude pravděpodobně

prodloužena. Za prvé, Rusko potřebuje udržovat přátelské vztahy se

svým dobrým partnerem, Tureckem, které v dohodě působí jako

prostředník. Za druhé, neprodloužení dohody o obilí neznamená, že

se situace pro ruský zemědělský export zjednoduší. V takové situaci

se může vývoz levného ukrajinského obilí ještě více koncentrovat v

Evropě, což tlačí již klesající ceny dále dolů, poznamenal expert.

Izvestija: Nejvyšší diplomat USA se vydává na turné po Střední
Asii

Americký ministr zahraničí Antony Blinken navštíví mezi 28.

únorem a 3. březnem Kazachstán a Uzbekistán. V Astaně se nejvyšší

americký diplomat plánuje setkat s kazašským prezidentem Kassym-

Jomartem Tokajevem a uspořádat schůzku C5+1 s ministry zahraničí

regionu Izvestija píše.

Vedoucí Centra pro postsovětská studia Ústavu světové ekonomiky a

mezinárodních vztahů Ruské akademie věd Eduard Solovjov věří, že

„ministr zahraničí USA nemá co nového nabídnout“. "Není však

https://iz.ru/1476073/kseniia-loginova/zaslannyi-kazachok-gossekretar-ssha-letit-v-tcentralnuiu-aziiu
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pochyb o tom, že tyto země budou čelit politickému a morálnímu

tlaku, aby zaujaly tvrdší postoj k sankcím proti Moskvě," uvedl

politolog.

Diskuse o strategické pozici středoasijských národů v otázce Ukrajiny

pravděpodobně neproběhnou, upozornil expert na bezpečnostní

otázky Střední Asie Rustam Burnashev. "C5+1 je platforma pro

dialog, který se zaměřuje především na vyjasnění a srovnání postojů

středoasijských zemí a Spojených států k otázkám, které je nalézají.

Obvykle zahrnují vývoj související s Afghánistánem a situací v Číně."

dialog o postoji středoasijských zemí k situaci kolem Ukrajiny

pravděpodobně proběhne, ale je to jen rozhovor, a tak nemůže a

nepovede k žádným rozhodnutím,“ vysvětlil expert.

Vedoucí výzkumný pracovník Centra pro postsovětská studia Ústavu

světové ekonomiky a mezinárodních vztahů Ruské akademie věd

Stanislav Pritchin říká, že "Blinken dělá návštěvu z nějakého

důvodu." "Americká diplomacie se neobtěžuje skrývat svůj cíl,

protože jejím klíčovým posláním je vyhnat středoasijské země co

nejdál od Ruska a přerušit vazby, které je svazují. Hrozba

sekundárních sankcí je zde samozřejmě hlavním nástrojem," uvedl. “

poznamenal politolog. Podle jeho názoru je však absurdní říkat, že

USA se stanou plnohodnotnou náhradou investora a obchodního

partnera zemí regionu, pokud by přerušily vztahy s Ruskem.

Nezavisimaya Gazeta: Měnová krize zpochybňuje rusko-íránské
projekty

Íránská národní měna byla za méně než šest měsíců devalvována na

polovinu, což přinutilo kabinet země, aby se podíval na vypracování

stabilizačních opatření. Odborníci upozorňují, že ačkoli měnová krize

není pro Írán nic nového, vyvolává otázku budoucnosti společných

projektů s Ruskem, píše Nezavisimaya Gazeta.

Západní média připisovala pád íránského riálu dopadu sankcí a

protestů. Kritici jsou přesvědčeni, že úřady nemají jasný a dobře

promyšlený plán na boj s měnovou krizí.

https://www.ng.ru/world/2023-02-27/6_8668_crisis.html
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Mezitím expert Rady pro mezinárodní záležitosti Nikita Smagin

poznamenává, že eskalace měnové krize není pro Írán něčím

bezprecedentním. „V roce 2018 ztratila íránská měna během tří až

čtyř měsíců více než polovinu své hodnoty, a to kvůli oznámení

Donalda Trumpa, že USA odstupují od jaderné dohody a samotného

stažení,“ uvedl analytik. "Poté, co Spojené státy opustily jadernou

dohodu, Írán zaznamenal neustálý pokles hodnoty své měny,"

zdůraznil Smagin. "Měnová situace by však neměla být vyfouknuta.

Spíše bychom se měli dívat na to, že ekonomika jako celek je v krizi,"

dodal.

"Pokud jde o vztahy s Ruskem, devalvace íránské měny komplikuje

obchodní a ekonomické aktivity, především platby," zdůraznil

Smagin. "I když lze samozřejmě říci, že problém existuje již delší

dobu. Přesně z tohoto důvodu se strany snaží přicházet s novými

možnostmi spolupráce. Obchod v národních měnách je zde hlavní

cestou. Zde jsem znamená především ruský rubl, protože použití

riálu pro obchod je nemožné kvůli jeho neustálé devalvaci a

souběžným směnným kurzům,“ uvedl expert. Kromě toho existuje

myšlenka vytvoření stablecoinu (druh kryptoměny navázané na

referenční aktiva). To vše jsou snahy překonat bariéry vytvořené

volatilitou měny,“ uzavřel Smagin.

Média: Jak nové sankce ovlivní ruský bankovní sektor

Západní země nedávno rozšířily své černé listiny zejména uvalením

sankcí na řadu ruských bank. Experti dotazovaní Rossijskaja Gazeta

poukazují na to, že bankovní sektor se již přizpůsobil životu pod

sankcemi, takže nová omezení Západu pravděpodobně nebudou mít

velký dopad. Banky na černé listině však pravděpodobně ztratí

možnost provádět platby a převody v cizí měně.

Analytik Finamu Igor Dodonov nevylučuje, že sankcionované banky

budou mít potíže i s používáním měn spřátelených zemí, protože

banky ze třetích zemí mohou začít dbát zvýšené opatrnosti kvůli

riziku sekundárních sankcí.

https://rg.ru/2023/02/27/ekonomisty-klienty-podsankcionnyh-bankov-ne-zametiat-kardinalnyh-izmenenij.html
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Úvěrové instituce zařazené na seznam sankcí EU budou brzy

odříznuty od systému SWIFT, který spadá pod jurisdikci Evropské

unie. Zakladatel Anderida Financial Group Alexey Tarapovsky

očekává, že se tak stane v nejbližších dnech, píše Izvestija .

Ruské banky, které nebyly zařazeny na černou listinu EU, mohou

také čelit problémům při používání SWIFT, řekl vedoucí ratingu

finančních institucí v ACRA Valery Piven. Podle něj organizace mimo

jurisdikci USA často dodržují nejpřísnější omezení, takže banky

sankcionované Spojenými státy mohou mít potíže se SWIFT

transakcemi.

Tato omezení však pomohou urychlit úsilí o vytvoření nezávislého

platebního systému, poznamenal Tarapovsky.

TASS nenese odpovědnost za materiál citovaný v těchto přehledech

tisku
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